
 الملخص: 

تتمحور خلاصة ىذه الدراسة حول إدراج دراسة معمقة حول خطر الارىاب ودور 
الاعلام في مجابتو حيث حاولنا ابراز الجانب الميم للإعلام المتعدد الوسائط في 
مكافحة الارىاب وحاولنا التطرق الى أىم المعمومات التي تشرح لمقارئ اىم المسببات 

وانتشار الفكر التطرفي المقيت وتحركات الإعلام الفاعمة في ودواعي العمل الارىابي 
 مواجية ىذا الفكر .

مما لا شك فيو أن فيو أن  الثورة الإعلامية المتعددة  أو تكنولوجيا الإعلام التي 
يشيدىا العالم قـد قمبـت كـل المـوازين وأضـحى الإعـلام ركيـزة أساسـية فـي بنـاء 

حيـث مـا تبثـو القنـوات الفضـائية مـن روح الصـورة النمطيـة   مقومـات المجتمعـات ، مـن
المتصـمة بالأحـداث التـي تجـري فـي ىـذا الكوكـب ، ولأن الإعـلام أداة فاعمـة متكاممـة  
فلا بـد من تفعيـل أدائـو لترسـيخ الثوابت الأساسية لممؤسسات الإعلامية، بالإضافة 

ة الإرىاب والتطرف التي تشـيدىا  فرنسا  والعــالم، إلى الدور الجوىري لمكافحة ظاىر 
وتجــدر الإشــارة إلــى أن الوضــع الــراىن، والواقــع الجديــد المتصــل سواء  بــالواقع 
العربــي أوالعــالم واحتمالاتــو  المسـتقبمية أوجــد تحــديات ىامــة وخطيـرة، وضــع عمــى 

لية مواجيتيــا والتعامــل معيــا فــي  الحاضر والمستقبل، المؤسســات الإعلاميـة مسـؤو 
وخاصة مع التوقعات بتزايد حدة وتسارع ىذه التحديات في المستقبل في ظـل 
التطـورات والتغيـرات  التـي يشـيدىا العـالم فـي مختمـف الميـادين وخاصـة السياسـية 

ت الفضـائية ومواقع التواصل منيـا. ولمـا كانـت وسـائل الإعـلام ومنيـا القنـوا
الاجتماعي مطالبة بتطوير بنيتيا وفقاً لمتطورات السياسية الحادثة في العالم بشكل 
عام   بشـكل  حتــى تواكـب كــل مــا يسـتجد عمــى السـاحة الدوليـةعامة وفي فرنسا 

وسياسـاتيا،  خاصة ؛ فــإن ذلــك لـن يحــدث إلا مــن خـلال تطــوير نظميــا  وبرامجيـا



وفقـاً ليـذه المسـتجدات؛ وذلـك بتوظيـف آليـات تسـاىم فـي إيجـاد حمـول لمحـد مـن 
ظـاىرة الإرىـاب  والتطرف موضوع ىذه الدراسة  بالشكل الأمثل والتي قمنا بذكرىا 
في ىذا البحث وكذلك  التيقن بأن الإرىاب خطر حقيقي يتطور بتطور الزمن وأن 

حدين وأضحى وسيمة حرب مثمو مثل الوسائل الحربية ولكن الإعلام سلاح ذو 
بصورة أسرع واخطر تؤثر بالسمب والإيجاب عمى حسب نوعية استخدامو وعميو قد 

 قمنا بتوظيف جميع ىذه النقاط الميمة في ىذه الدراسة.
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Abstract: 

The focus of this study is on the inclusion of an in-depth study on the threat of terrorism and 

the role of media in it's response. Wetried to highlight the important aspect of multimodal 

media in the fight against terrorism and tried to address the most important information that's 

explains to the reader the most important causes and causes of terrorist action. 

There is no doubt that the multi-media revolution or the information technology witnessed by 

the world has turned all scales and the media has become a fundamental pillar in building the 

foundations of societies, in terms of the satellite channels of the stereotyperelated to the 

eventstaking place in this planet, An integratedactor must beactivatedits performance to 

consolidate the fundamentals of the media institutions, in addition to the essential role to 

combat the phenomenon of terrorism and extremism in France and the world،It should be 

noted that the current situation, and the new reality related to both the Arab and world 

realities and its future prospects, have created important and serious challenges that the media 

institutions have a responsibility to confront and deal with in the present and in the future, 

especially with the expectation thatthese challenges willintensify and accelerate in the future 

in light of developments and changes in the world. In variousfields, especiallypoliticalones. 

As the media, including satellite channels and social networking sites, are required to 

developtheir structure in accordance with the politicaldevelopmentstaking place in the world 

in general in order to keepabreast of what is happening on the international scene in general 

and in France in particular،It willonlyhappenthrough the development of itssystems, programs 

and policies, in accordance with these developments; by employing mechanisms that 

contribute to finding solutions to reduce the phenomenon of terrorism and extremism. The 

subject of this study is optimal, which we mentioned in this research, as well as the certainty 

that terrorism is a real danger, A double-edgedsword has become a means of war, 

likemilitarymeans, but faster and more dangerous, which affects negatively and positively 

according to the quality of its use. Therefore, we have employed all these important points in 

this study. 


